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摘要 2010年12月～2011年1月采用样线法对贵州草海自然保护区内的鸟类进行了调查.根据植被特征划分出农田、蔬菜地、草甸、

浅水区、深水区和树林6个鸟类群落,共记录到鸟类88种,隶属13目33科.其中,国家Ⅰ、Ⅱ级重点保护鸟类分别有1种和6种.鸟类群落

总体密度(〖WTBX〗D〖WTBZ〗)、〖WTBX〗α〖WTBZ〗多样性指数(〖WTBX〗H′〖WTBZ〗)、优势度(〖WTBX〗C

〖WTBZ〗) 和均匀度指数(〖WTBX〗J〖WTBZ〗) 分别为:12.14只·hm  -2 、2.98、0.91和0.67;6个鸟类群落的物种

数、〖WTBX〗D、H′、C和J〖WTBZ〗值分别为:27～35种、3.93～33.76只·hm  -2 、1.61～2.78、0.41～0.91、
0.48～0.79.〖WTBX〗β〖WTBZ〗多样性分析表明:Jaccard相似性系数(〖WTBX〗C j〖WTBZ〗) 最高的是浅水区—深水区, 

为0.667,最低的是深水区—树林,为0.016;Bray-Curtis指数(〖WTBX〗C N〖WTBZ〗) 最高的是树林—蔬菜地,为0.006 8,最

低的是浅水区—深水区,为0.001 4.人口增长和城市化发展导致草海鸟类栖息地丧失、人为干扰影响鸟类多样性、提倡建立生态补偿

机制.

服务

把本文推荐给朋友   

加入我的书架 

加入引用管理器 

E-mail Alert 

RSS

作者相关文章

关键词： 鸟类群落组成   鸟类群落结构   多样性   自然保护区     

Abstract： By the method of line transect, a bird survey was conducted in the Caohai Nature Reserve of 

Guizhou Province from December 2010 to January 2011. Habitats were classified into six catalogues,  i.e . 

farmland, vegetable land, grassland, low water area, deep water area and woods. A total of 88 bird species was 

recorded, which belonged to 33 families and 13 orders. Among the bird species recorded, 1 species was in the 

GradeⅠnational key protected birds and 6 species was in the Grade Ⅱ, respectively. The overall density ( D

 ), 〖WTBX〗α 〖WTBZ〗diversity index ( H′ ), predominant index (〖WTBX〗C〖WTBZ〗) and evenness 

(〖WTBX〗J〖WTBZ〗) of the avian communities were 12.14 ind·hm  -2 , 2.98, 0.91 and 0.67, and the 

species, 〖WTBX〗D〖WTBZ〗, 〖WTBX〗H′〖WTBZ〗, 〖WTBX〗C 〖WTBZ〗and 〖WTBX〗J〖WTBZ〗 were 27～
35 species, 3.93～33.76 ind·hm  -2 , 1.61～2.78, 0.41～0.91 and 0.48～0.79, respectively. The Jaccard 

similarity index(〖WTBX〗C j〖WTBZ〗) of low water area-deep water area was the highest (0.667) while that 

of deep water area-woods was the lowest (0.016), and the Bray-Curtis index (〖WTBX〗C N〖WTBZ〗) of 

woods-vegetable land was the highest ( 0.006 8 ) while that of low water area-deep water area was the 

lowest ( 0.001 4 ). Increment from population and urbanization development brought about the loss of avian 

habitats in Caohai, and disturbance from human had impacts on the avian diversity. Eco-compensation measures 

were recommended to practice for better management in Caohai. 
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